
Od 1. 1. 2020 se v Luži bude svážet směsný komunální odpad (popelnice) 1x za 14 dní 

 

Svoz směsného komunálního odpadu 1 x za 14 dní je běžný ve většině obcí/měst, a to i 

větších, než je Luže. Pokud svědomitě třídíme odpad, odhlédněme teď od míry jeho recyklace, která 

je celosvětově stále nedostačující a je nutné ji zvýšit, a do popelnic vkládáme jen to, co tam skutečně 

patří, je tato frekvence naprosto dostačující. Názorný příklad byl i tady v diskusi. Jsou tací, jejichž 

tříčlenné rodině nestačí ani 2 popelnice na týden, na druhou stranu jsou i tací, kteří ani během 14 dní 

popelnici nenaplní a je jich v domácnosti 6.  Vždy jde pouze o to, jak k tomu každý z nás přistoupí a 

jakou míru odpovědnosti je za svůj vyprodukovaný odpad ochoten přijmout. Ano, pro mnoho občanů 

tato změna bude znamenat vystoupení z jejich komfortní zóny, ale je nezbytná, a to z několika 

důvodů. 

Převážná většina námi vyprodukovaného směsného komunálního odpadu (bavíme se o České 

republice), končí na skládkách, které nejen že jsou ekologickou zátěží, ale velmi často také narušují 

přirozený ráz krajiny, resp. ji hyzdí. Jako alternativa skládek se nabízejí spalovny, které jsou schopné 

nevytříděný SKO (směsný komunální odpad) zpracovat a využít k výrobě energie, ať již tepelné nebo 

elektrické. Problém je, že v současné době, i když se ČR snaží přiblížit úrovni západní Evropy, není na 

našem území dostatečné množství spaloven, de facto jsou 4, a proto skládky stále slouží jako koncové 

místo ukládání odpadu. 

Snaha a nutnost tento stav změnit, i přes to, že zákon o zákazu skládkování byl odsunut na 

rok 2030, povede v nejbližší době ke značnému zvýšení poplatku za skládkování. To znamená zvýšení 

nákladů pro svozové firmy, které samozřejmě navýší cenu svým zákazníkům (obcím/městům). Ty pak 

nebudou mít jinou možnost než zvýšit občanům poplatek za odstranění odpadu, nebo ho zachovat, 

ale rozdíl hradit z vlastního rozpočtu. 

 Město Luže již nyní na každého poplatníka doplácí značnou částku (cca 300 ,- na osobu) a 

není udržitelné ještě hradit její další navýšení. Letošní poplatek by tedy měl být cca 800,-.  

V následujících dvou letech se očekává rapidní navýšení (minimálně dvojnásobek). I z tohoto důvodu 

se přechází na nižší frekvenci svozu, která je prvním krokem v rámci plánovaných změn. Ptáte-li se na 

výši poplatku, ten stále zůstane stejný (500,-). Pokud by se tak nestalo, vznikne situace, kdy bude 

městský rozpočet neúměrně zatížen dotováním občanů a finanční prostředky budou chybět jinde, 

nebo se občanům poplatek začne navyšovat tak, aby byla situace udržitelná. 

Kompromisem mezi oběma variantami je pak zavádění motivačních a evidenčních systémů, 

které každému občanu, který se chová zodpovědně k životnímu prostředí i ke svému okolí, třídí 

odpad nebo ideálně předchází jeho vzniku, umožňuje získat na poplatku slevu. Právě tento systém se 

snaží zavést i Luže. 

 Nikdo si nenalhává, že jde čistě jen o ekologii, na druhou stranu právě tím, že o odpadu 

začneme více přemýšlet a něco změníme, nebudeme mít věčně přetékající popelnice a životnímu 

prostředí to jenom prospěje. Měli bychom pamatovat na to, že to neděláme jen pro sebe, ale 

zejména pro následující generace. 

Jednoduše řečeno „Třiďme, buďme zodpovědní a vyplatí se nám to.“ Potom nebude problém 

ani snížená frekvence svozu. 

 

 


